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 تحول اقتصادی
با تخصص محوری

به  نیاز  چیز  هر  از  بیش  امروز  ایران  اقتصاد 
چشم انداز روشن دارد. اهمیت این موضوع می تواند 
نمود خود را در رشد اقتصادی پایدار نشان دهد. در 
حالی که روندها در اقتصاد خود را با تورم همسو و 
هم گام کرده اند، حتی بازار سرمایه هم نگاهش به 
بالا رفتن قیمت ارز )کاهش ارزش پول ملی( است 
در حالی که باید نسبت به هرگونه ثبات سیاسی 
و اقتصادی برای سودآوری بیشتر تولید و خدمات 
طی  را  برعکسی  روند  دهد  نشان  مثبت  واکنش 
می کند. تورمی که قطعا طی این سال ها ذینفعان 
قیمت گذاری  گونه  هر  از  و  کرده  پیدا  قدرتمندی 
دستوری که منجر به شکل گیری بازارهای زیر زمینی 

می شود حمایت می کند.
در این بین اما با نگاهی به رتبه آزادی اقتصادی در 
کشور و بررسی روند رشد صفر اقتصادی در دهه 
۹۰ در می یابیم که شیوه های به کار بسته شده در 
اقتصاد با شکست روبرو شده است. نیاز اصلی در 
این بین قربانی کردن ذینفعانی است که منفعتشان 
نه از راه های مولد در اقتصاد کلان که از راه ذبح 

منافع عمومی به دست می آید. 
اگرچه همه این  آسیب ها به طور کلی در حرف و 
شعار برخی از تصمیم سازان نیز تجلی می یابد اما 
واقعیت در عمل تکیه بر همان شیوه های قدیمی 
است . به نظر می رسد در وضعیت فعلی ناگزیر از 
استفاده بیشتر از متخصصان در امور تصمیم گیری 
باشیم. حتی در حوزه های دیگر علوم انسانی مانند 
جامعه شناسی برای ایجاد یک تحول اقتصادی، بهره 

ببریم. 

نیما غلامرضایی سرمقاله

یازدهم  اگر در دوران مجلس  نماینده مجلس گفت:  یک 
سوءاستفاده و رانتی هم شده باشد وقتی جمعش کنیم به 
اندازه سوءاستفاده یک نماینده دوره قبل نیست. هزاران هکتار 
زمین و ارضی کشاورزی و ملی را غارت می کنند چرا واقعاً آنها 
مطرح نشد؟ این که شاسی بلند را می گویند و جوری وانمود 
لکسوس  آمده اند  یازدهم  دوره  نمایندگان  انگار  که  می کنند 
استفاده کرده اند؛ نخیر اینطور نیست. اگر هم ماشینی داده 
شده ماشین های چینی است که فقط به درد خود چینی ها 
 ۱۰۰ به  دولتی  ثبت نام  با  و  بازار  قیمت  اختلاف  و  می خورد 
میلیون تومان هم نمی رسد و نمی شود اسمش را سوءاستفاده 
این ها شفاف سازی می شد.  شهریار  بهتر که  گذاشت، چه 
حیدری درباره مطرح شدن مسائلی بین محسن پیرهادی و 
سید مصطفی میرسلیم که در فضای مجازی بیان شد و هر 
یک دیگری را متهم به موضوعاتی می کنند و اینکه بیان کردن 
چنین مسائلی در سال منتهی به انتخابات چه تاثیری بر نگرش 
جامعه نسبت به جایگاه مجلس می گذارد، گفت: این دو نفر 
آدم های پیشکسوت و با تجربه ای هستند. آقای میرسلیم و آقای 
پیرهادی خودشان باید تصمیم بگیرند و اجازه ندهند در چنین 
شرایطی این مسائل پیش بیاید و تنها عاملی هم که می تواند 
کمک کند خود این دو نماینده هستند، اگر اختلاف سلیقه و 
دیدگاهی دارند، بنشینند مرتفع کنند تا این اختلافات باعث 

سوءاستفاده یک عده ای بیرون از مجلس نشود.
میرسلیم و پیرهادی در جزئیات اختلاف دارند 

به گزارش ایلنا، این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان 
با همدیگر  در مجموع  این که  نمایندگان ضمن  این که همه 
دیدگاه مشترکی دارند اما اختلاف نظر و دیدگاه در بین شان 
امر طبیعی است، یادآور شد: اختلاف نظر در دیدگاه و جزئیات 
این  اما  نیست.  اختلاف نظر خاصی  کلیات  و در  دارد  وجود 
مسائل جزئی می تواند بر رفتار نمایندگان اثرگذار باشد و نهایتاً 
باعث سوءاستفاده شود. این دو برادر با یکدیگر بنشینند و 
صحبت کنند. اگر مسائل و اختلاف شخصی دارند، باید حل و 
فصل کنند، اما از نظر دیدگاهی با یکدیگر اختلافی ندارند. لذا 
هر دو طرف نباید اجازه دهند بیشتر از این اختلاف ۲ نماینده 

باعث سوءاستفاده شود.
وی عنوان کرد: این اختلافات جزئی است؛ ۲ نفر اختلاف 
دیدگاه دارند و طبیعی هم هست زیرا کل دوران مجلس بین 
دو گروه، دو جریان و دو نفر اختلافات وجود داشته و دارد 
اما این به هیچ وجه قابل تعمیم به کل مجلس نیست ولی به 

هر میزان و نوعی همین اختلاف دیدگاه ها باعث سوءبرداشت 
می شود. نه آن نماینده باید شخصی را متهم به سوءاستفاده 
کند و نه آن یکی دیگری را متهم به رابطه با اسرائیل کند؛ به 
نظرم به خاطر همین اختلاف موردی است؛ اگر نه این ۲ برادر 
همیشه باهم دیدگاه های مشترکی دارند اما در جزئیات ممکن 

است اختلافاتی داشته باشند.
اگر اتهاماتی مطرح است افراد باید به دادگاه معرفی شوند

این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی درباره 
اینکه وظیفه مجلس برای روشنگری در این زمینه چیست؟ 
نهادهای نظارت کننده هستند که  گفت: در بحث رسیدگی 
می توانند ورود کنند، اگر نماینده ای موضعی دارد و یا اطلاعاتی 
پیرامون تخلف شخص، نهاد، گروه و جریانی دارد باید مستند 

ارائه دهد و خود مجلس وظیفه پیگیری و رسیدگی دارد.
وی تاکید کرد: نهادهای نظارتی با مجلس همکاری می کنند، 
سازمان بازرسی و دیوان محاسبات در حوزه مدیریتی مجلس 
است و باید مستندات را در اختیار آن ها بگذارند تا بررسی کنند. 
اگر اتهاماتی مطرح است این افراد باید به دادگاه معرفی شوند 
صرف اظهارنظری که همراه با اتهام و تهمت علیه نمایندگان 
باشد نه به صلاح مجلس و نه نمایندگان است. نماینده مردم 
قصر شیرین در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: افراد 
اختیار  در  دارند،  مسائلی  چنین  در خصوص  اطلاعاتی  اگر 
کمیسیون اصل ۹۰، رئیس مجلس و کمیسیون رسیدگی به 
تخلفات نمایندگان بگذارند که می توانند مستند رسیدگی کنند 
با اتهام زنی و کلی گویی این قضایا قابل استناد نیست و لذا فقط 

به حیثیت و جایگاه خودشان و مجلس لطمه می زنند.
وی در پاسخ به این سوال که بعد از مسئله شاسی بلندها 
برای مردم سوال شده است که رانت های مورد استفاده از سوی 
برخی مسئولان چرا باید وجود داشته باشد آن هم در شرایطی 
توانایی  و  است  معیشتی  مشکلات  دچار  جامعه  بدنه  که 
دریافت یک وام معمولی بدون رانت را هم ندارد، چگونه باید 
این مسائل را رسیدگی کرد و به افکار عمومی پاسخ داد، عنوان 
کرد: این مسائل باید از منظر قانونی بررسی شود، بسیاری از 
این مسائل ظن و گمان و افترا است. اگر آقای میرسلیم و آقای 
کرده اند،  نمایندگی سوءاستفاده ای  از  دوره  این  در  پیرهادی 
قاعدتاً باید هر دو مستندات خود را به کمیته نظارت بر رفتار 
نمایندگان ارائه دهند تا بتوانند بررسی کنند و اگر این کمیته به 
سندیت رسید، آن را به نهادهای دیگر برای برخورد ارجاع دهد.
پیرهادی  آقای  یا  میرسلیم  آقای  اگر  شد:  یادآور  حیدری 

و سوءاستفاده ای  داشتند  منزلی  در گذشته  از مجلس  قبل 
کرده اند همان زمان باید برخورد می شد اما در عین حال من 
معتقدم که کسی اگر مطلبی می گوید و صحبتی می کند اگر 
سندی نداشته باشد، صرفاً یک  اتهام است. وی افزود: به طور 
مثال در بحث شاسی بلندها که در مجلس مطرح شد کلش 
یک ماشین چینی است که بحث اختلاف قیمتش در بازار و 
ثبت نام دولتی عددی نیست اما در گذشته بعضی از نمایندگان 
سوءاستفاده هایی کردند که بر فرض اگر همین شاسی بلندها و 
زمین ها از جمله همین ملک آقای پیرهادی را با هم جمع کنیم 
به اندازه سوءاستفاده یکی از نمایندگان دور قبل نمی شود. یک 
آقای نماینده ای در دوره قبل سوءاستفاده اقتصادی کرده که 
اصلا عدد و ارقامش در ماشین حساب هم نمی گنجد حال این 
را می خواهند با یک ماشین شاسی بلند که کل اختلاف دولتی 

و بازارش شاید ۱۰۰ یا ۵۰ میلیون تومان باشد، مقایسه کنند.
نماینده هم حق دارد ماشین ثبت نام کند 

این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: اولاً هیچ نماینده ای از 
جایگاه نمایندگی ماشین شاسی بلند نگرفته، آقای علیرضابیگی 
آرای  برای جمع آوری  در مجلس  می خواست صحبتی  صرفاً 
مردم در حوزه انتخابیه اش بیان کند؛ نه سند ارائه کرد و نه 
واقعیت داشت و نه نماینده ای سوءاستفاده کرده بود. نماینده 
هم حق دارد مانند بسیاری از مردم برود هنگامی که ماشین 
نیاز دارد، ثبت نام کند و اگر خانه نیاز داشته باشد، ثبت نام 

کند، اما اگر نمایندگی منجر به سوءاستفاده شود، این مهم 
است.

وی ادامه داد: اما اگر بر فرض محال اصلاً ۶۰ نفر و ۱۰۰ نفر 
ماشینی گرفته باشند اختلافش را با بیرون تجمیع کنیم به ۵ 
یا ۶ میلیارد تومان هم کلش نمی رسد.  اما در دوره گذشته 
ما نماینده ای داریم اگر بخواهیم سوءاستفاده هایش را ببینیم 
شاید سر از ۲ هزار میلیارد تومان درمی آورد؛ بنابراین آن را 
نباید مقایسه کنند و اسم سوءاستفاده روی آن بگذارند و اسم 
این را هم سوءاستفاده بگذاریم. در دوره های گذشته که اکثر 
ببینیم  اقتصادی رد شدند، برویم  اتهام فساد  به  نمایندگان 
رانت اقتصادی آنها چقدر بوده است؟ این ها می آیند مقایسه 
می کنند مثلاً ۵۰ میلیون اختلاف یک ماشین بیرون با داخل 
بوده است، اما یک نماینده آمده در گذشته سوءاستفاده هایی 
کرده و هزاران هکتار اراضی ملی و کشاورزی را برده است؛ پس 
نباید این دو را مقایسه کرد و ممکن است این حرف هایی که 
من می زنم شائبه ایجاد کند ولی این ظلم  به مجلس انقلابی 
و جهادی در دوره یازدهم است که کوچک ترین مسائل را به 
بزرگ ترین شکل مطرح می کنند. وی افزود: همین اختلاف آقای 
میرسلیم و آقای پیرهادی چقدر بزرگ است که دامن می زنند؟ 
ماشین  از  بلند؛ شاسی بلند  می گویند شاسی  می آیند  وقتی 
چینی شروع می شود تا بهترین ماشین های ژاپنی، کدام درست 
است؟ از این جهت یک مقداری مجلس یازدهم مظلومیتی 
دارد که نمی تواند از خودش دفاع کند. سوء برداشت هایی  که 
از این مسائل می شود، بسیار شفاف اگر بیایند توضیح دهند 

مردم اینگونه برداشت نمی کنند و دامن نمی زنند.
اسمش  اگر  سوءاستفاده؛  نوع  اصلاً  کرد:  تاکید  حیدری 
اندازه  واقعا  کنیم  هم  جمعش  و  سوءاستفاده  بگذاریم  را 
سوءاستفاده یک نماینده در دوران قبل از ما نیست. اگر در 
باشد،  رانتی هم شده  و  یازدهم سوءاستفاده  دوران مجلس 
وقتی جمعش کنیم به اندازه سوءاستفاده یک نماینده در غرب 
کشور نیست. هزاران هکتار زمین و ارضی کشاورزی و ملی را 
غارت می کنند چرا واقعاً آنها مطرح نشد؟ این که شاسی بلند 
را می گویند و جوری وانمود می کنند که انگار نمایندگان دوره 
یازدهم آمده اند لکسوس استفاده کرده اند؛ نخیر اینطور نیست. 
اگر هم ماشینی داده شده ماشین های چینی است که فقط به 
درد خود چینی ها می خورد و اختلاف قیمت بازار و با ثبت نام 
دولتی به ۱۰۰ میلیون تومان هم نمی رسد و نمی شود اسمش 
سوءاستفاده گذاشت، چه بهتر که این ها شفاف سازی می شد.

اظهارات عجیب یک نماینده درخصوص خودروهای شاسی بلند

چنان از شاسی بلند می گویند که انگار نمایندگان لکسوس گرفته اند!
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اخبار

آپارتمان های ۳۰ متری به چه درد می خورند؟
در روزهای اخیر موضوع ساخت خانه های ۳۰ تا ۴۰ متر از سوی برخی مسئولان 
مطرح شده است؛ پیشنهادی که رییس کمیسیون عمران مجلس به آن واکنش 
نشان داده و گفته که حتی خانواده های دارای یک فرزند نمی توانند در واحدهای 

با متراژ پایین زندگی کنند. 
به گزارش ایسنا، موضوع احداث واحدهای کوچک متراژ سال هاست که مورد 
مناقشه مسئولان و کارشناسان قرار دارد. با نوسانات سال های اخیر بازار مسکن 
اواخر سال ۱۳۹۸ پیشنهاد ساخت خانه های ۲۵ متری توسط مدیران شهرداری 
وقت مطرح شد. همان زمان برخی مسئولان و کارشناسان، آپارتمان هایی با چنین 
متراژی را مناسب زیست اسلامی ندانستند و گفتند که زندگی در چنین واحدهایی 
رفاه خانواده ها را تامین نمی کند. با این حال اوایل سال ۱۳۹۹ تفاهم نامه ای به 
تایید شهرداری تهران و وزارت کشور رسید که بر اساس آن در پایتخت واحدهای 
کوچک تولید شود. پاسخگویی به بخش مهمی از نیاز بازار مسکن، افزایش عرضه 
و کاهش تقاضا از جمله فواید این طرح عنوان می شد؛ هرچند مخالفانی نیز حتی 
در مدیریت شهری داشت که معتقد بودند نباید الگوی مصرف را به زندگی در 
این نوع واحدها عادت بدهیم. ظاهرا در روزهای اخیر یکی از مسئولان در نشست 
کمیسیون عمران مجلس پیشنهاد ساخت خانه های ۳۰ تا ۴۰ متر را مطرح کرده 
که واکنش محمدرضا رضایی کوچی ـ رییس کمیسیون عمران مجلس را در پی 
داشته است. رضایی کوچی در این خصوص گفت: این پیشنهاد موجب تاسف 
است. خانواده ای با یک فرزند چگونه می توانند در خانه های با متراژ پایین زندگی 
کنند؟ این ایده نامناسب موجب نگرانی اعضای کمیسیون عمران شد. مطابق 
طرح تفصیلی حداقل متراژ واحدهای مسکونی در شهر تهران ۳۵ متر است که 
بر اساس پیشنهاد ساخت خانه های ۳۰ متری، این میزان باید ۵ متر کاهش 
پیدا کند. برخی کارشناسان عنوان می کنند که اجرای طرح خانه های کوچک متراژ 
تبعاتی را برای جامعه از جمله تجردگرایی به همراه دارد. با این حال موافقان بر 
این باورند که واحدهای در استطاعت می تواند در بهبود وضعیت بازار مسکن 

اثرگذار باشد.

پوتین، پریگوژین را نمی بخشد!
شبکه خبری آمریکایی سی.ان.ان نوشت، کارشناسان هشدار داده اند که با 
پایان شورش گروه واگنر در روسیه چشم انداز بسیاری از مسائل مبهم بوده و این 

شورش در ادامه تبعاتی را در پی خواهد داشت. 
به گزارش ایسنا، شبکه خبری سی.ان.ان آمریکا در گزارشی نوشت:ولادیمیر 
پوتین رئیس جمهور روسیه بعد از رخدادهای گیج کننده شنبه گذشته که از 
سوی کشورهای جهان از نزدیک دنبال و توسط اوکراین تشویق شد، حالا باید 
دوران پس از جدی ترین چالش علیه اقتدار خود از زمان به قدرت رسیدن در سال 
۲۰۰۰ را هدایت کند. یوگنی پریگوژین، رئیس شرکت واگنر بدون آنکه خسارتی 
متحمل شود به بلاروس می رود اما احتمالا وجهه خودش را به طرزی بی سابقه 
خراب کرده است. روز شنبه یوگنی پریگوژین رئیس گروه واگنر بر طبق توافقی 
که با واسطه گری آلکساندر لوکاشنکو، رئیس جمهور بلاروس حاصل شد، قبول 
کرد روز شنبه روسیه را به مقصد بلاروس ترک کند. به گفته سخنگوی کرملین، 
پریگوژین طبق این توافق، حرکت به سمت مسکو را متوقف کرد و در عوض 
اتهامات کیفری علیه او لغو شدند،  شبه نظامیان واگنر نیز با هیچ برخورد حقوقی 
از بابت حضورشان در شورش مواجه نمی شوند و می توانند قراردادهایی را با وزارت 
دفاع روسیه امضا کنند. پریگوژین پیشتر این اقدام را تلاشی برای همراستا سازی 
نیروی شبه نظامی تحت امر خود دانسته و رد کرده بود. اکنون مشخص نیست 
که پریگوژین کجاست. سخنگوی کرملین نیز روز شنبه گفت از محل پریگوژین 
اطلاعی در دست ندارد.  در حال حاضر هنوز خیلی مسائل مبهم باقی مانده اند از 
جمله اینکه چه بر سر  پریگوژین در درون واگنر و جنگ اوکراین خواهد آمد و آیا 
همه شبه نظامیان او تبدیل به نیروهای قرار دادی ارتش روسیه می شوند؟ پوتین 
اقدامات واگنر را با انقلاب روسیه در سال ۱۹۱۷ مقایسه کرد که تزار نیکلاس دوم 
را در بحبوحه جنگ جهانی اول سرنگون کرد. جیل دوورتی، رئیس سابق دفتر 
شبکه سی.ان.ان در مسکو و یک کارشناس پرسابقه در حوزه امور روسیه اظهار 
کرد: “پوتین خیانتکارها را نمی بخشد. حتی اگر پوتین به پریگوژین  بگوید که به 
بلاروس برود او همچنان یک خیانتکار تلقی می شود و فکر می کنم پوتین هرگز 

این را نخواهد بخشید.

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی از جلسه این کمیسیون 
برای بررسی آخرین وضعیت اجرای قانون صدور چک و اخذ مابه التفاوت از 
واردکنندگان پس از حذف ارز ترجیحی و بازگشت منابع حاصل به بیت المال 

خبر داد. 
علی خضریان در توضیح جلسه دیروز کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای 
اسلامی گفت: این جلسه با حضور فرزین رئیس کل بانک مرکزی برای بررسی 
آخرین وضعیت اجرای قانون صدور چک و اخذ مابه التفاوت از واردکنندگان 

پس از حذف ارز ترجیحی و بازگشت منابع حاصل به بیت المال برگزار شد.
وی توضیح داد: در ابتدای جلسه رئیس کل بانک مرکزی ضمن تشریح آخرین 
وضعیت اجرای قانون جدید صدور چک و اثرات این قانون در کاهش جرائم 

مرتبط با چک و همچنین تسهیل در مبادلات مبتنی بر اوراق مالی آماری از 
وضعیت موجود صدور چک و سامانه صدور الکترونیک چک ارائه کرد در ادامه 
نمایندگان عضو کمیسیون مطالبی در مورد آنچه که باید در قانون اجرا شده و از 

آن غفلت شده است، مطرح کردند. 
مجلس  در  پردیس  و  اسلامشهر  شمیرانات،  ری،  تهران،  مردم  نماینده 
شورای اسلامی گفت: در این بخش مقرر شد کمیته ای برای اجرای موضوع 
اعتبارسنجی تا سه ماه آینده تشکیل و تا تعیین تکلیف آن جلسات منظمی 
در بانک مرکزی برگزار گردد. همچنین مقرر شد تکلیف قانونی سامانه ایجاد 
استعلام میزان تعهدات چک های تسویه نشده و یا در راه مانده حداکثر تا ۱۵ 
تیر اجرایی شوند و بانک مرکزی نیز مکلف به ایجاد داشبورد آماری برای رصد 

کمیسیون اصل ۹۰ و وضعیت چک های صادر شده، برگشت خورده و رفع 
سوءاثر شده توسط کمیسیون اصل نود به عنوان بخش ناظر بر حسن اجرای 

قانون صدور چک شد.
خضریان در خصوص موضوع اخذ مابه التفاوت از واردکنندگان پس از حذف 
ارز ترجیحی نیز، اظهار کرد: این موضوع طی جلسات متعدد در کمیسیون 
پیگیری و واردکنندگان و تأمین کنندگان کالاهای مختلف که عمدتاً مربوط به 
گروه کالاهای اساسی می شدند، گزارشی از وضعیت موجودی خود و همچنین 
میزان بازگشت منابع به بیت المال ارائه دادند و در ادامه این مسیر مقرر شد 
کارشناسان و نمایندگان کمیسیون اصل نود جلسات منظمی برای نظارت بر 

بازگشت منابع بیت المال در محل بانک مرکزی داشته باشند.

اما و اگرهایاما و اگرهای  
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رشد بی فایده ۴ درصد

شرح در صفحه  8

رشد اقتصادی مدنظر دولت حاصل عوامل برون زا بوده و ارزش اقتصادی ندارد

یک کارشناس اقتصادی اظهار کرد: وضعیت تولید ناخالص داخلی کشور بهبود پیدا کرده و رشد 
اقتصادی مثبت شده اما این رشد اقتصادی هیچگونه ارزش تحلیل اقتصادی ندارد چراکه ماحصل 
سرمایه گذاری در ایران نبوده و نیست و به همین دلیل نمی توان خروجی این رشد اقتصادی را در بهبود 

معیشت مردم، افزایش اشتغال، بهبود شرایط اقتصادی مشاهده کرد.
وحید شقاقی شهری در گفت وگو با ایلنا در پاسخ به این سوال که چرا آثار نرخ 4 درصدی رشد 
اقتصاد در بهبود فضای اقتصادی کشور و ادعای دولت مبنی بر بهبود شاخص های اقتصادی دیده 
نمی شود و ملموس نیست، اظهار داشت: رشد اقتصادی اعلام شده از منظر اقتصاد کلان هیچ گونه 
ارزش تحلیل ندارد. سه دلیل این رشد اقتصادی در کشورمان رخ می داد. وی با اشاره به دلایل رشد 
اقتصادی 4 درصدی تاکید کرد: دلیل اول اینکه اقتصاد ایران در دهه 90 ناشی از تشدید تحریم ها و 
عدم سرمایه گذاری به شدت کوچک شد و عملا میانگین رشد در دهه 90 حدود یک درصد بود و یک 
اقتصاد 85 میلیون نفری تا حداکثر ممکن کوچک شد. معتقدم اقتصاد ایران امکان کوچک شدن بیش 
از این را نداشت. این کارشناس اقتصادی ادامه داد: اندازه اقتصاد ایران به اندازه 85 میلیون ایرانی است 
که این جمعیت یک حداقل مصرفی را دارند و اقتصاد این جمعیت در دهه 90 به شدت کوچک شد. به 
طوریکه تولید ناخالص داخلی کشور به قیمت جاری از حدود 500 میلیارد دلار به کمتر از 300 میلیارد 
دلار رسید و اقتصاد 85 میلیون نفری امکان کوچک شدن بیش از این را نداشت. شقاقی شهری با بیان 
اینکه آنچه که امروز از اعداد مثبت رشد اقتصادی اعلام می کنند حاصل سرمایه گذاری نیستند، گفت:  
آنچه که باعث رشد اقتصادی مثبت شده اول اینکه اقتصاد ایران بیش از این، امکان کاهش را نداشت و 
دلیل دوم این است که صادرات نفت ایران در مدت اخیر یک روند افزایشی را در پیش گرفت. به دنبال 

کاهش شدت تحریم ها، میزان صادرات نفت ایران افزایش یافت.

 شوک واگنر به 
پوتین

 سکوت تهران در مقابل ورود 
ریاض به میدان »آرش«

اصرار نمایندگان مخالف 
بر استیضاح

وضعیت روسیه پس از پایان شورش 
یوگنی پریگوژین بررسی می شود

عربستان در حال تخلیه میادین 
گازی مشترک با ایران است

ماجرای استیضاح وزیر کشور به کجا 
کشید؟
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